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معاونت علمی و فناوری اعلام کرد ۸ فناوری برای 
رونق اینترنت اشیا به کمک شرکتهای دانش بنیان 

و خلاق توسعه می یابد.
در دنیا از ۸ فناوری به عنوان دستیاران جدی توسعه اینترنت 
اشــیا یاد می کنند. »هوش مصنوعی«، »رباتیک«، »واقعیت 
مجازی و افزوده«، »بلاکچین«، »اپلیکیشن موبایل و نرم فزار«، 
»یادگیری ماشــینی«، »کلان داده هــا« و »رایانش ابری«؛ 
۸ فناوری کمکی برای فعالان در عرصه اینترنت اشیا انتخاب 
شده اند. این فناوری ها نقشی موثر در توسعه بازار جهانی این 

صنعت کاربردی ایفا می کنند.
نظریه اینترنت اشیا نخستین بار در سال ۱۹۹۹ مطرح شد؛ اما 
توسعه آن در چند سال اخیر بی سابقه شده است و کسب و کارها 
به استفاده وسیع از این فناوری روی آورده اند. این فناوری که به 

نوعی اتصال دهنده دستگاه های مختلف به یکدیگر و با انسان 
است، این قابلیت را برای کاربران ایجاد کرده که از راه دور و به 
کمک زیرساخت های اینترنتی؛ دستگاه ها و تجهیزات کاربردی 

خود را کنترل و مدیریت کنند.
این فناوری بر تجمیع اطلاعات و استفاده از منابع اطلاعاتی 
مختلف متمرکز اســت که می تواند زنجیــره ارزش مندی از 
امکانــات و اتصالات را در اختیار کاربران قرار دهد. بازار بزرگ 
اینترنت اشــیا را متعلق به کشــورهای توسعه یافته آسیایی، 
اقیانوســیه، آمریکا و اروپا می دانند و آمارها نشان می دهد که 
هر روز بر تعداد کسب و کارها و دستگاه های متصل شده به 

اینترنت اشیا افزوده می شود.
این عرصه فناورانه می تواند به »اســتفاده از فناوری و خلق 
روش هــای نوآوارنه برای رصد تجهیــزات و وضعیت های 

مختلف با کمک سنسورها و جمع آوری داده ها به منظور بهبود 
فرآیندهای تصمیم گیری«، »استفاده از ابزارهای پوشیدنی و 
کمک ابزارها برای تسهیل شرایط زندگی برای انسان«، »توسعه 
رباتیک با کاربردهای مختلف به منظور انجام فرآیندها و کارهای 
مختلف و خودکارسازی آنها با هدف بهینه سازی فعالیت ها« و 
»ایجاد بسترهایی برای توسعه اینترنت اشیا و افزایش امنیت آن« 
کمک کند. اما در ایران با وجود اســتقبال فناوران از این حوزه 
هنوز به مرحله قابل قبولی در توسعه این حوزه نرسیده ایم که 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری در تلاش است تا 
با کمک شرکت های دانش بنیان و خلاق، شرایط برای ورود 
شــرکت های جدید به این حوزه، رفع موانع موجود بر سر راه 
فعالیت کسب و کارهای این عرصه و افزایش تولید محصولات 

و ارائه خدمات در زمینه اینترنت اشیا را فراهم کند.

معاونت علمی اعلام کرد؛

۸ فناوری برای رونق در حوزه اینترنت اشیا توسعه می یابد
 تمرکز مایکروسافت

روی بهبود عملکرد اندروید در ویندوز ۱۱ 
شرکت مایکروسافت می خواهد در ویندوز 
۱۱ اجرای برنامه های اندرویدی را راحت تر 

کند. 
مدتی پیش شرکت مایکروسافت از یک به روز رسانی 
برای ویندوز ۱۱ پرده برداشت که نسخه اندروید را ارتقا 

می دهد و کمک می کند تا برنامه ها بهتر اجرا شوند.
در به روزرسانی جدید، بهبود نسخه اندروید چیزی است 
که مایکروسافت بیشتر از بقیه موارد به آن توجه داشته 

است. نسخه عمومی فعلی، از اندروید ۱۱ استفاده می کند اما نسخه ای که مایکروسافت در حال 
آزمایش آن است، اندروید ۱۲.۱ یا همان اندروید ۱۲L است.

این به روز رسانی همچنین بهبود هایی را در نحوه ادغام برنامه های اندروید با ویندوز به ارمغان 
می آورد. پیام های پاپ آپ برنامه ها ممکن است اکنون به عنوان اعلان های ویندوز نشان داده 
شوند و نوار وظیفه می تواند نشان دهد که آیا یک برنامه اندرویدی به میکروفون یا مکان شما 
دسترسی دارد یا خیر. این شرکت همچنین می گوید که برنامه های اندروید باید پس از درآمدن 
رایانه از حالت آماده به کار، بهتر رفتار کنند و به جای راه اندازی مجدد، آن ها باید از جایی که 
متوقف شده اند، کار را از سر بگیرند. مایکروسافت همچنین می گوید برنامه تنظیمات مدیریت 
زیرسیستم ویندوز برای اندروید، به طور کامل بازطراحی شده است، تنظیمات گروه بندی شده و 

تجربه کاربری بهتری در دسترس کاربران قرار گرفته است.

آمار نصب نسخه های مختلف اندروید مشخص شد 
اگر می خواهید بدانید که کدام نســخه از 
اندروید، بیشترین ســهم بازار را دارد، این 

گزارش را بخوانید. 
قبلا شــرکت گوگل هر ماه آمار توزیع نســخه های 
اندروید را منتشر می کرد و به ما امکان می داد بدانیم کدام 
نسخه از اندروید پرکاربردتر است. البته در نهایت به دلیل 
تمسخر طرفداران آیفون، گوگل انتشار این اطلاعات را 

متوقف کرد.
این شرکت احساس می کرد که داده ها باعث می شوند اندروید بسیار پراکنده به نظر برسد. البته 

حدود سه سال پیش، گوگل اعداد توزیع نسخه های اندروید را بازگرداند.
آمار منتشر شده در نوامبر گذشته نشان داد که دو ماه پس از عرضه اندروید ۱۲، سیستم عامل 
اندروید ۱۰ با ۲۶.۵ درصد، پرکاربردترین نسخه این سیستم عامل بوده و پس از آن، اندروید ۱۱ 

آمار نصب ۲۴.۳ درصدی را به خود اختصاص داده است.
البته جدیدترین داده ها مربوط به تاریخ ۹ می اســت و نشان می دهد که اندروید ۱۱ در حال 
حاضر گسترده ترین نسخه اندروید است که تقریبا روی ۲۸.۳ درصد از گوشی های اندرویدی 
نصب شده است. افزایش ۲.۱ درصدی توزیع اندروید ۱۱ طی شش ماه گذشته، تقریباً با کاهش 
۲.۶ درصــدی توزیع Android ۱۰ در همان بازه زمانــی )از ۲۶.۵ درصد به ۲۳.۹ درصد( 

مطابقت دارد.
 اندروید ۹ با سهم بازار ۱۶.۲ درصد و اندروید ۸ با ۱۱.۶ درصد در رتبه های بعدی قرار دارند. 

نسخه ها و آمار کامل را در تصویر بالا مشاهده کنید.
نبود اطلاعات مربوط به نسخه پایدار فعلی اندروید، اندروید ۱۲، می تواند به دلیل نحوه استفاده 

توسعه دهندگان از این اطلاعات و استراتژی آن ها باشد.

افزایش تولید اپل خارج از چین
شــرکت اپل به بعضــی از تولیدکنندگان 
قراردادی خود اعلام کرده که می خواهد تولید 

خارج از چین را افزایش دهد. 
روزنامه وال استریت ژورنال به نقل از منابع آگاه گفت: 
هند و ویتنام که اپل در آنها پایگاه تولیدی دارد، در میان 
کشورهایی هستند که به عنوان مناطق جایگزین چین 

مطرح هستند.
اپل ماه گذشته مشکلات بزرگ تر عرضه را به دلیل 

قرنطینه های کووید ۱۹ در چین که تولید و تقاضا در این کشور را آهسته کرده است، پیش بینی 
کرد.اپل در مذاکره با تولیدکنندگان قراردادی خود به سیاست ضد کووید چین و دلایل دیگر 
برای این تصمیم اشاره کرده است. چین مدتها قطب تولید محصولات اپل بوده و کارخانه های 
چینی بیش از ۹۰ درصد محصولات مهم این شرکت مانند آیفون، مک بوک و آی پد را تولید 
می کنند. این اقدام اپل که بزرگترین شــرکت آمریکا از نظر ارزش بازار است، ممکن است 
روی شرکتهای دیگر هم تاثیر بگذارد و آنها را به فکر انتقال تولیدشان از چین در پی حمایت 

غیرمستقیم این کشور از روسیه در جنگ اوکراین و سیاست کووید صفر بیاندازد.

چاپ ماهواره در فضا ممکن شد  
براساس تکنیکی که به تازگی حق امتیاز آن 
ثبت شده می توان آنتن های ماهواره ای را در 
فضا و با کمک نور خورشید به طور سه بعدی 
چاپ کرد.  با استفاده از این روش نیازی به 
حمل قطعات بزرگ و ســنگین ماهواره که 
فضای زیادی از موشک را اشغال می کنند، 

نخواهد بود.
شرکت ژاپنی میتسوبیشی الکترونیک این روش جدید 

را توســعه داده که از نوع خاصی رزین استفاده می کند. این رزین در مجاورت نور فرابنفش 
خورشید به ماده ای جامد تبدیل می شود.

البته شرکت مذکور تاکنون فقط شیوه عملکرد این فناوری را در اتاقک تست با شرایط شبیه 
سازی شده فضا نمایش داده است. محققان میتسوبیشی بشقاب یک آنتن ۱۶.۵ سانتی متری را 

چاپ کردند که عملکرد آن در تست ها مانند آنتن های ماهواره معمولی بود.
حساسیت آنتن به طور مستقیم به اندازه آن مرتبط است. هرچه یک آنتن بزرگتر باشد، بهتر می 
تواند سیگنال ها را ردیابی و منتقل کند اما هنگام پرتاب ماهواره به فضا، اندازه آن یک عامل 

چالش برانگیز است زیرا آنتن های بزرگ فضای زیادی در موشک اشغال می کنند.
همچنین این ابزار باید قدرتمند باشد تا بتواند ارتعاشات هنگام عملیات پرتاب را تحمل کند و به 
همین دلیل سنگین خواهد بود. به این ترتیب هرچه ماهواره سنگین تر باشد، هزینه پرتاب آن 
نیز بیشتر است.اجزایی که در فضا چاپ می شوند، سبک تر و نازک تر هستند زیرا نیازی نیست 
ارتعاشات هنگام پرتاب را تحمل کنند. بنابراین اپراتورهای ماهواره با چاپ سه بعدی مستقیم 
آنتن در فضا نه تنها در هزینه ها صرفه جویی می کنند، بلکه می توانند ماهواره های کوچک تر 

با آنتن های بزرگتر از نمونه های فعلی به فضا ارسال کنند.
به گفته میتسوبیشی این فناوری زمینه را برای چاپ سه بعدی ساختارهای بسیار بزرگی در فضا 
فراهم می کند که در دماغه موشک جای نمی گیرند.رزین حساس به نوری که در این فرایند 
به کار می رود در مقابل گرما نیز مقاوم است و می تواند دمایی تا ۴۰۰ درجه سانتیگراد را تحمل 

کند که بالاتر از دمایی است که ابزار در مدار زمین با آن روبرو می شود.

فضاپیمای ۴۵ ساله ناسا به مشکل برخورد
براساس گزارش ها، فضاپیما های وویجر اطلاعات عجیبی را به زمین ارسال 

می کند.
در دهه ۱۹۷۰، دو فضاپیما وویجر برای مأموریت بلندپروازانه و مطالعه مناطق بیرونی منظومه 
شمسی ساخته شدند. نکته جالب اینجاست که با گذشت بیش از ۴۰ سال، این دو کاوشگر هنوز 
هم فعالیت دارند و داده ها را به زمین منتقل می کنند. اما اخیرا وویجر ۱ با مشکلی روبرو شده است.به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از سایت digitaltrends، سیستم بیان و کنترل ارتفاع 
وویجر AACS( ۱( داده های عجیبی را به زمین ارسال می کند. AACS وظیفه دارد وویجر را 
در جهت درست نگه دارد و مطمعن شود که آنتن آن به سمت زمین بوده و داده ها را به محققان 
ارسال می کند. اما اکنون، AACS داده هایی را  که نامعتبر هستند به زمین انتقال می دهد.براساس 
گزارش ها، این فضاپیما همچنان با کمک سیگنال ها در حال انتقال اطلاعات بوده و این موضوع 
باعث نشــده که به حالت ایمن برود، بنابراین مهندسان مطمئن هستند که آنتن این کاوشگر 

فضایی جابجا نشده است. 
سوزان داد مدیر این  پروژه گفت: » هر دوی این فضاپیما ها تقریباً ۴۵ سال سن دارند که بسیار 
فراتر از آن چیزی است که برنامه ریزان مأموریت پیش بینی کرده بودند. این دو فضاپیما همچنین 
در فضای بین ستاره ای با تشعشع بالا  قرار دارد که هیچ فضاپیمایی قبلًا در آن پرواز نکرده است؛ 
بنابراین چالش های بزرگی برای تیم مهندسی وجود دارد. اما من فکر می کنم اگر راهی برای 
حل این مشکل با AACS وجود داشته باشد، تیم ما آن را پیدا خواهد کرد. « تیم به نظارت 
بر پیام های ارسال شده توسط فضاپیما ادامه می دهد تا ببیند آیا مشکل از خود AACS است یا 
یکی از سیستم هایی که داده ها را ارسال می کند. اما این بررسی مدتی طول می کشد زیرا وویجر ۱ 
فاصله زیادی تا زمین دارد. این فضاپیما در حال حاضر در فاصله ۲۳.۳ میلیارد کیلومتری از زمین 
قرار دارد و زمان زیادی طول می کشد تا سیگنال ها آن فاصله را طی کنند. در حال حاضر تقریبا 

دو روز طول می کشد تا سیگنال ارسال شود و پاسخ دریافت شود.

موانع و چالش هــای جذب و پذیرش نــوآوری و فناوری های 
دیجیتال در بخش کشاورزی در پژوهشگاه فضای مجازی مورد 

بررسی قرار گرفت.
محمد حسین عمادی نماینده دائم و سفیر سابق ایران در چین و استاد دانشگاه 
چین در یکصد و چهل و ششمین نشست پژوهشگاه فضای مجازی که توسط 
گروه کشاورزی و منابع طبیعی دیجیتال این پژوهشگاه برگزار شد، گفت: بخش 
کشــاورزی امروزه با چالش های زیادی به منظور انجام مأموریت خود از جمله 
افزایش نرخ سریع شهرنشینی و کاهش اراضی کشاورزی و از طرفی کاهش 
فزآینده منابع پایه کشــاورزی )آب، خاک و تنوع زیستی( مواجه است که این 
موارد تنها بخشی از مسائل بسیار مهم است که در یک افق کوتاه مدت منجر به 

کاهش ظرفیت تولید در مناطق روستایی شده است.
وی با تاکید بر اینکه تغییرات اقلیمی و گرم شدن کره زمین تمامی معادلات 
زیست بومی را تغییر داده و دسترسی به غذای کافی و سالم را بیش از پیش با 
دشواری روبرو کرده است، تصریح کرد: ظهور بیماری های عالم گیر همچون 
کووید ۱۹ و منازعات بین المللی نیز به پیچیدگی های آن افزوده و جنگ اوکراین 
شاید آخرین رویداد است که عمق این معضل را بیش از پیش به نمایش گذاشت.
عمــادی افزود: می توان ادعا کرد بعــد از جنگ جهانی دوم تا به اکنون هیچ 
بحران غذایی به اندازه بحرانی که در حال حاضر در آن هســتیم وجود نداشته 
و به دلیل نقش دو کشور درگیر در جنگ در تولید غذا و غلات، جامعه بشری 
امروزه با بحرانی مواجه اســت که در واقع وارد مرحله ای نوین از بحران جهانی 

غذا شده است.
این استاد دانشگاه ادامه داد: در شرایط کنونی، ناامنی غذایی از سه بعد کاهش 
در میزان تولید، سختی در دسترسی به غذا و همچنین الگوی نامناسب مصرف 
غذا بشــریت را تهدید می کند و او را با مشکل جدی مواجه کرده است. در این 
میان یکی از چالش های دیگر در بخش کشاورزی ناپایداری سیستم غذایی است 
که نتیجه اعمال روش ناصحیح کشاورزی است که پایداری سیستم تولید را با 

مشکل روبرو کرده است.
وی بارزترین تأثیر اعمال روش های ناصحیح کشاورزی را ظهور تغییرات اقلیمی 
و گرم شدن کره زمین دانست و اظهار کرد: بخش کشاورزی هم متهم و هم 
قربانی این رویداد جهانی است. تغییر اقلیم، گرم شدن کره زمین، و زوال تنوع 
زیستی که نتیجه کاربرد روش های نامناسب کشاورزی است، منجر به کاهش 

فزآینده تولید در بخش کشاورزی شده است.
نماینده دائم و سفیر سابق ایران در چین با بیان اینکه بهبود حکمرانی، مدیریت 
و ارتقای سطح نوآوری و بهبود فناوری سه سطح تحول در رابطه با برخورد با 

مشکل امنیت غذایی در سطح جهانی و سطح ملی به شمار می رود، افزود: در 
بخش نوآوری و فناوری در کشاورزی با سه دسته از فناوری ها روبرو هستیم که 
می توانند مشــکل را در بخش کشاورزی حل کنند که شامل هوشمند سازی 
کشــاورزی و کاربرد فناوری های دیجیتال، فناوری های بیوتکنولوژیک و به 

کارگیری فناوری های اگرواکولوژیک یا کشاورزی بوم سازگار است.
عمادی افزود: بدون شــک به کارگیری فناوری های دیجیتال مهم ترین راه 
امید است که می تواند حل کننده مشکلات بخش کشاورزی باشد و البته این 
یکی از سطوح تکنولوژی بوده و کل تکنولوژی نیست و باید دانست تنها با یک 
تکنولوژی نوین جدید و حتی هوشمند نمی توان تمام مشکلات را حل کرد. در 
واقع حکمرانی و مدیریت مطلوب در این نقطه نقش بسیار مهمی دارد و اعتقاد بر 
این است که بخش دیجیتال یکی از اصلی ترین پتانسیل هایی است که می تواند 

چالش را در بحث امنیت غذایی حل کند.
وی در خصوص مطرح شدن مقوله کشاورزی نیز اظهار کرد: از حدود ۱۹۸۰ 
تا ۱۹۹۰ بعد از بحث های اقلیمی و تغییر تحولاتی که در نوع نگرش انسان ها 
نسبت به مسئله محیط زیست به وجود آمد، مقوله کشاورزی پایدار مطرح شد که 
امروزه اعتقاد بر این است کشاورزی پایدار محقق نخواهد شد مگر با به کارگیری 
اصول کشاورزی هوشمند و مبتنی بر پردازش دقیق داده و اطلاعات که آن هم 

از عهده هوش مصنوعی بر خواهد آمد.
عمادی ادامه داد: بنابراین کشاورزی هوشمند باید فاکتورهای بسیار زیادی که 
پیش از این در محاسبات در نظر گرفته نشده بود از جمله مسئله محیط زیست، 
تنوع زیستی، مسئله تغییر اقلیم، و ردپای کربن و بسیاری از فاکتورهای دیگر را 
همراه با افزایش بهره وری تولید و کاهش مصرف نهاده ها به خصوص آب را 

در نظر بگیرد.
نماینده دائم و سفیر سابق ایران در چین و استاد دانشگاه چین با تاکید بر اینکه 
نوآوری صرفاً جنبه سخت افزاری نیست، تصریح کرد: نوآوری، به کار بستن یک 
ایده، رفتار، سیستم، سیاست، برنامه، وسیله، فرایند، محصول یا خدمتی تعریف 
شده است که برای سازمان جدید و نوین باشد. در این میان یک موضوع مهم در 
خصوص نوآوری بحث حکمرانی تکنولوژی، انتقال، جذب و پذیرش آن و یکی از 
دل نگرانی ها در بخش کشاورزی کند بودن جذب نوآوری و تکنولوژی در بخش 
کشاورزی نسبت به سایر بخش های دیگر است که از جمله موانع آن ناهماهنگی 
سرعت تحولات در جامعه، اقتصاد و تجارت با سرعت رشد و تحول و توسعه 
تکنولوژی است به گونه ای که تغییر در تحولات اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی 

تدریجی بوده اما سرعت تحولات تکنولوژی تصاعدی و نمایی است.
عمادی گفــت: بنابراین اگر بخواهیــم دلایل عدم جــذب و به کارگیری 

فناوری های نوین در بخش کشاورزی را دسته بندی کنیم باید به چهار عامل 
اصلی ماهیتی، عوامل زیرساختی، روش شناسی و متدولوژیک و در نهایت عواملی 

که به سیاستگذاری توسعه کشاورزی مربوط می شود، توجه کنیم.
این استاد دانشگاه افزود: شکاف در برخورداری از زیرساخت های توسعه ای )شهر 
و روستا(، اقتصاد سیاسی در سطح جهان )شمال و جنوب( و شکاف در برخورداری 
از ســواد و مهارت های دیجیتالی و سیاستگذاری نیز از جمله موانع در جذب و 

پذیرش نوآوری در بخش کشاورزی است.
وی با بیان اینکه هم اکنون پارادوکســی بین سیاست ها و عمل وجود دارد و 
سیاست ها از جامع نگری کافی برخوردار نیستند، گفت: بسیاری از سیاست هایی 
که در حوزه اقتصاد کشاورزی اعمال می شود، مانع جذب نوآوری و تکنولوژی 
توسط کشاورزان و بهره برداران این بخش می شود. زیرساخت های محدود و 
خدمات کم به بهره برداران بخش کشاورزی و مناطق دور از دسترس روستایی 
بخصوص کشــاورزان خرده پا، سواد محدود و مهارت های بکارگیری صنعت 
دیجیتال در بین بهره برداران این بخش، هزینه زیاد به کارگیری فناوری هوشمند 
با توجه به درآمد محدود کشاورزان، سیاست های نامتوازن در سودآوری بخش 
کشــاورزی و غذا و مقررات غیر منطبق با واقعیت های زندگی روستاییان در 
بهره برداری از خدمات؛ همه و همه از موانع زیر ساختی جذب فناوری و نوآوری 

در بخش غذا است.
عمادی ادامه داد: در حوزه کشــاورزی نیز یک ذهنیت اشــتباه در بین بیشتر 
سیاست گذاران این است که خلق نوآوری و انتشار فناوری مدرن و پیشرفته خود 
به خود منجر به پذیرش آن می شــود، در حالی که در واقعیت اینگونه نیست و 
غالب مدل فکری سیاست گذاران مدل خطی است در حالی که ما نیازمند ایجاد 
مدل سیستمی جامع و یکپارچه در بخش کشاورزی هستیم بنابراین تحقیق و 
توسعه باید بر اساس نیاز بازار باشد تا بتواند مورد پذیرش جامعه قرار گیرد اما هم 
اکنــون چه در حوزه فناوری و چه در حوزه مدیریت و پژوهش و تحقیق هنوز 

بســیاری بر مدل خطی باور داشته و سپس گلایه دارند که چرا مورد پذیرش 
واقع نمی شود.

اســتاد دانشگاه چین با تاکید بر اینکه از آنجا که شروع حرکت بر اساس نیاز 
مصرف کننده نبوده به طور قطع تکنولوژی مورد پذیرش قرار نمی گیرد، گفت: 
در این شرایط نیازمند ایجاد مدل اکوسیستمی هستیم که در آن نیاز مشخص 
و مبنای آن تقاضا باشــد نه عرضه و سپس در این مدل، شبکه ای از داده ها را 
گنجاند تا حکمرانی مطلوبی داشت که تعاملات منجر به جذب، ورود اصلاحات 

و بهبود فناوری شود و این موضوعی است که بسیار ساده از آن عبور کرده ایم.
وی افزود: به عنوان یک تجربه موفق در چین مدل اکوسیستمی از سال ۲۰۱۳، 
برای بخش کشاورزی به کار گرفته شده و مجموعه ای تحت عنوان نظام ملی 
نوآوری و آکادمی علوم چین تعاملات را بین صنعت، دانشگاه و دولت ایجاد کرده 
و نیازهای بخش کشاورزی از سوی کشاورزان دریافت و بررسی می شود که هر 
کدام از این اولویت ها توسط کدام تکنولوژی بالقوه قابل حل است. بنابراین بخش 

سیاستگذاری سهم بسیار زیادی در زمینه جذب و به کارگیری تکنولوژی دارد.
عمادی با بیان اینکه اگر هدف پایداری و تداوم تولید است، باید بالانس اقتصادی 
و سودآوری تولید کننده تضمین شود، تصریح کرد: بهره برداران به عنوان یک 
حلقه مفقوده در بسیاری از سندهای کشــاورزی وجود دارند و در زمان بحران 
آخرین صدایی که شــنیده می شود صدای تولید کننده است. این در حالیست 
که کشاورزان باید ضمانت استقرار و ادامه را داشته باشد تا بتوانند از سود تولید، 

تکنولوژی خود را بهبود بخشند و از طرفی سیاست ها نیز شفاف باشد.
نماینده دائم ایران در چین یادآور شــد: به طور کلی هدفمندی و هماهنگی 
در حوزه سیاســتگذاری غذا و کشاورزی با هدف اقتدار غذایی و ارتقای قدرت 
اقتصادی بهره برداران بخش، هدایت و تشویق صنایع مولد فناوری هوشمند و 
دیجیتال در بخش خصوصی به سمت فرصت های موجود و ناشناخته در بخش 
کشاورزی و غذا، افزایش سرمایه گذاری عمومی در نوآوری بخش کشاورزی و 
غذا از طریق نهادهای مسئول و شتاب دهنده فناوری در سطح ملی، از اصول و 
عوامل تسهیل کننده جذب نوآوری و فناوری هوشمند در بخش کشاورزی و غذا 
است. وی اظهار کرد: در این زمینه تاکید می شود سیاست های تقویت نوآوری و 
توسعه فناوری هوشمند در بخش کشاورزی بر اساس نیاز )نیاز مبنا و کششی( و 
اولویت های ملموس و میدانی بهره برداران )همسو با اقتدار ملی در غذا( هماهنگ 
و اتخاذ شود. بنابراین حکمرانی مطلوب باید بتواند اکوسیستمی جامع نگر و با دید 
بلنــد مدت ایجاد کند و نگاه از کوتاه مدت به بلند مدت و از جزیره ای به جامع 
تغییر یابد. بنابراین نیازمند یک سازمان سیاستگذاری قوی و هوشمند در بخش 

کشاورزی هستیم که به دنبال پیشگیری از بیماری باشد نه درمان.

چالش های پذیرش نوآوری و فناوری های دیجیتال در کشاورزی 

اخبار کوتاه 

محققان کشور با فناوری همگرا موفق به تعیین 
دقیق شاخص های توموری سرطان با روشی 

جدید و دقیق شدند.
شهریار علوی مدیر فنی و رئیس هیأت مدیره یک شرکت 
دانش بنیان درباره محصول تولید شده با فناوری همگرا 
اظهار داشت: ما توانستیم با ترکیب برخی فناوری ها راهکار 

جدیدی برای درمان سرطان ارائه دهیم.
وی افزود: سرطان، بیماری ژن ها است و به هر میزان که 
ژن های سالم بیمار دچار تغییرات سرطان زا بشوند احتمال 
پیشرفت ســرطان بیشتر می شود. پس باید شاخص های 

ژنتیکی تومور را که نشان دهنده میزان تغییرات سرطان زا هستنداندازه گرفت.
وی ادامه داد: در سال های گذشته از روش هایی مانند مشاهدات میکروسکوپی و روش 
PCR برای اندازه گیری برخی شاخص های توموری استفاده می شد؛ روش میکروسکوپی 
یک تصویر کلی و غیر مستقیم به ما می دهد. یا در روش PCR، ناچار به محدود کردن 
آنالیز ها به چند ژن هستیم. در حالی که در روش توالی یابی نسل جدید می توانیم همگی این 
بررسی ها را به صورت کمی و مستقیم روی چندین هزار ژن سلول های توموری انجام دهیم.
وی با بیان اینکه از این روش برای درمان هدفمند سرطان  استفاده  می  شود، گفت: روشی 
که موفق به نتایج مثبت آن شدیم توالی یابی است که در کشور های پیشرفته مورد استفاده 

قرار می گیرد، ولی هنوز در کشور ما جا نیفتاده است.
ایــن محقق گفت: به کمک داده های توالی ژن ها، همگــی تغییرات چندین هزار ژن 
سلول های توموری شناسایی می شوند و پس از مقایسه با ژن های سالم، شدت این تغییرات 

سرطان زا اندازه گیری می شود.
به گفته علوی، با توالی یابی تومور بیمارانی که روند درمان سرطان آن ها با مشکل مواجه 
شده ضمن اینکه از دارو های متعدد استفاده می کنند می توانیم روند درمان را نیز برای آن ها 
بهبود ببخشیم. وی گفت: برای شناسایی روش بهینه درمان این بیماران، نیاز به اندازه گیری 
۳ شاخص »جهش های سرطان زا«، »شاخص TMB« و »شاخص MSI« است که 
در تعیین شیوه درمان تومور مؤثر هستند. تا به امروز آزمایشی که امکان سنجش ۳ شاخص 

را  در قالب یک آزمایش فراهم کند  نداشتیم.
وی با بیان این توالی یابی ژن های تومور، امکان سنجش هر ۳ شاخص در یک آزمایش 
را فراهم می کند، گفت: روش توالی یابی تجمیع روش های سنتی است که دقت و سرعت 
در آن افزایش می یابد. نتیجه توالی یابی در اختیار پزشک آنکولوژیست قرار می گیرد تا دلیل 

روند کند درمان را مشخص کند.
وی گفت: کشور های پیشرفته با روش توالی یابی نسل جدید، چنین خدماتی را به بیماران 

مبتلا به سرطان ارائه می دهند، ولی هنوز این راهکار در کشور ما جا نیافتاده است.

وی بیان کرد: با همین هدف از دو سال گذشته به توسعه 
روش های نوین آنالیز داده های توالی یابی برای کمک به 
درمان سرطان پرداختیم و اکنون در مرحله کارآزمایی بالینی 

هستیم.
بــه گفته وی، در ســازو کار کارآزمایی بالینی عده ای را 
بیمار که قبلًا شاخص های توموری آن ها را با روش های 
سنتی اندازه گیری کرده بودند به روش توالی یابی نسل جدید  
آزمایش کردیم تا بعد از ارزیابی با نمونه های مشابه خارجی 

مقایسه کنیم.
وی با بیان اینکــه نتایج این کارآزمایــی خوب بوده و 
مستندات آن را به سازمان های مربوطه ارسال کردیم، گفت: در صورت تأیید این سازمان ها 

و همکاری ستاد توسعه زیست فناوری آماده هستیم این خدمت را به بازار ارائه بدهیم.
علوی گفت: امیدواریم امسال این خدمت برای بیماران مبتلا به سرطان ارائه شود.

رئیس هیأت مدیره شــرکت دانش بنیان بــا بیان اینکه این توالی یابی با اســتفاده از 
زیســت فناوری و فناوری اطلاعات به نتیجه رسیده است و در حیطه فناوری همگرا قرار 
گرفته اســت، گفت: این روش برای آزمایش بررسی نمونه تومور بیماران سرطانی و ارائه 

بهترین راهکار درمان سرطان به پزشک متخصص انجام می گیرد.
علوی با اشاره به مزیت های این روش گفت: دقت روش توالی یابی نسبت به روش های 
سنتی بسیار بالا است؛ به این صورت که پیش تر با روش های غیرمستقیم مانند مشاهدات 
میکروسکوپی به برخی شاخص های سرطان بیماران پی می بردند، ولی با توالی یابی ژن های 
سلول های توموری و یافتن جهش های سرطان زا و دیگر شاخص های ژنتیکی این سلول ها 

می توانیم با ریزبینی بیشتری به علت پیشرفت سرطان در بیمار بپردازیم.
رئیس هیأت مدیره شرکت دانش بنیان اضافه کرد: همچنین قابلیت این روش در تشخیص 

یکجای شاخص های تومور، نیاز به انجام آزمایش های متعدد را برطرف می کند.
وی با بیان اینکه بخش بالینی به ویژه پزشکان انکولوژیست از این روش استقبال می کنند، 
گفت: از این روش می توان برای انواع سرطان ها به ویژه سرطان های روده، پستان، تخمدان، 

ریه و پروستات بهره برد.
وی با تاکید بر اینکه از توالی یابی، بیشتر در مراحل پیشرفته سرطان و متاستاز  می توان 
استفاده کرد، گفت: در سال های اخیر موضوع personalised medicine )یا پزشکی 
شخصی( در کشور های پیشرفته به یک واقعیت تبدیل شده است. به دلیل پیچیدگی بیماری 

سرطان، گزینش بهترین روش درمان گاهی دشوار می شود.
علوی در گفت وگو با مهر ادامه داد: با توجه به عوارض جانبی دارو های درمان ســرطان 
و فرصت اندک برای مهار ســرطان، ارائه راهکاری برای گزینش بهترین داروی درمانگر 

سرطان بر پایه پروفایل ژنتیکی تومور بسیار ارزشمند خواهد بود.

مدیرکل اداره پســت استان 
تهران گفت : تا ساعت ۴ بعد 
از ظهر دیروز 3۱ اردیبهشت 
آخرین روز نمایشگاه حضوری  
۴۷۶ هزار و ۹۴۷ســفارش 

خرید کتاب ارسال شد .
آقای دکتر عبدالرضا جنتی عطایی  
در برنامه ویژه نمایشــگاه کتاب با 
اعلام این خبر افــزود : از این تعداد 
کتاب  ۴۷۳ هزار و ۸۱۳ سفارش در 

بخش مجازی و ۳ هزارو ۱۳۴عنوان در بخش حضوری به پســت 
تحویل داده  و به مقصد افراد در استان ها ارسال  شد.

وی گفت : از روزهای اول پست در نمایشگاه کتاب حضور داشت،  
سه نقطه را در ضلع های متفاوت مستقر کردیم تا برای شهروندان 
و عزیزانی که از نمایشگاه حضوری بازدید می کنند و خرید دارند در 
باجه هایی امکاناتی  برای  بســته بندی کتاب و ارسال به مقاصد 

فراهم  باشد.
مدیرکل اداره پست استان تهران در خصوص  گلایه برخی ها از 
دیر رسیدن مرسوله به دستشان گفت : زمانی که افراد وارد نمایشگاه 
مجازی می شوند  و خریدشان را انجام می دهند مادامی که انتشارات 
آن کتاب ها را بسته بندی نکند و تحویل پست ندهد پست تعهدی  در 
این زمینه ندارد و فرآیند عملیات پستی از زمان تحویل به پست شروع 
می شــود  و در این مدت زمان، میانگین قبول تا توزیع مرسولات 

نمایشگاه، مجازی و حضوری سه روز و نیم در کل کشور است.
جنتی عطایی افزود : در نمایشگاه مجازی اگر امروز تحویل دهند به 

مراکز بعضی از استانها ۲۴ساعته توزیع می شود.
وی گفت : مشــتریانی که اعلام می کنند ما خرید کرده ایم ولی 
هنوز به دست ما نرسیده است لازم است بگویم که از این تعداد ۴۷۳ 
هزار و ۸۱۳ عنوان  کتاب تا ساعت ۴ بعد از ظهر نمایشگاه مجازی 
ما سفارش اخذ شده است، بیش از ۲۶۰ هزارعنوان را به پست تحویل 

داده اند و ارسال شد و هنوز تعدادی تحویل پست نشده است .
مدیرکل اداره پست استان تهران ادامه داد : انتشارات هم به لحاظ 
اینکه می خواهد طوری بســته بندی کند که محصولات تا مقصد 
آســیب نبیند مقداری زمان می برد تا به پست تحویل دهند و این  

فرایند تاخیر را دوســتان به حساب 
پست می بینند .

جنتی عطایی درباره خدشــه دار  و 
معیوب شدن کتابهای ارسالی گفت: 
در نمایشــگاه قبلی مواردی داشتیم 
که بعضی از انتشارات لفاف مناسبی 
را تهیه نکرده بودند و استحضار دارید 
تجربه مجازی بودن یک ســری از 
این مشکلات را هم همراه داشت و 
با هماهنگی و جلسات مکرری که 
قبل از برگزاری این نمایشــگاه با انتشارات و مجموعه وزارت ارشاد 
داشتیم خوشبختانه در نمایشگاه جدید این به حداقل رسیده است چون 
استانداردهای لفاف را به انتشاراتی ها  گفتیم و امکانات فراهم کردن 

لفاف را برایشان در باجه های پستی فراهم کردیم .
وی افزود :  نمایشــگاه مجازی تجربه خیلی خوبی بود هم برای 
وزارت ارشــاد و هم انتشارات و هم برای شبکه پست و با برگزاری 
نمایشگاه ثابت شد که افراد در منزل هم می توانند  کتاب خریداری 

کنند  و  به بهترین نحو بتوانیم در منزل به آنها تحویل دهیم.
مدیر کل اداره پست استان تهران به  انتشاراتی که تا این لحظه هنوز 
به جرگه فروش کتاب های مجازی نپیوسته اند و در دوره های بعدی 
میخواهند شرکت کنند توصیه کرد :  اولین موضوعی که باید مدنظر 
قرار دهند  بسته بندی محصولاتی است که به پست تحویل می دهند 
که خیلی مهم اســت و بحث بعدی سرعت در تحویل پست است 
چون زمانی که خریدار در منزل خریدش را انجام می دهد انتظارش 
بر این است که تا ۲۴ ساعت و ۴۸ ساعت بعد خرید تحویل  شود. این 
تاخیر بسته بندی و تحویل به پست ممکن است یک سری نارضایتی 

را به همراه داشته باشد که الان به حداقل رسیده است .
جنتی عطایی خطاب به شهروندان هم گفت :  نوشتن درست نشانی 
شخص گیرنده بسیار مهم اســت  زمانی که نامه رسان به نشانی  
می رود اگر پلاکی قید نشــده  یا طبقه نوشته نشده باشد یا ممکن 
اســت فرزندی از آن خانواده کتابی را خریده باشد و زمانی که سوال 
کنند ممکن است شخص شناخته نشود و ناگزیر معطل می شود و 
در نواحی توزیع سراسر کشور می ماند و مردم ناگزیر باید به واحدهای 

پست مراجعه کند   .

دستیابی محققان ایرانی به روشی جدید برای درمان سرطان  ارسال پستی حدود 500 هزار سفارش خرید کتاب 

با وجود این که تقریبا ۶۰ سال از عمر 
فکس می گذرد، اما مردم همچنان از این 
دستگاه برای ارسال قراردادها و سایر 

اطلاعات مهم خود استفاده می کنند.
به گزارش ایسنا، یافته های یک تحقیق نشان داد 
با وجود این که فناوری ها و دستگاه های جدیدتری 
آمده اند، اما دستگاه های فکس همچنان پر استفاده 
مانده اند.طبق گزارش eFax که از ۱۰۰۱ مسئول 
ارشد IT و تصمیم گیران تجاری در شرکت های 
بزرگ، کوچک و متوســط و سازمانهای بخش 

دولتی نظرسنجی کرده است، در اکثر این شرکتها )۵۴ درصد( بین شش تا ۵۰ کاربر 
فکس وجود دارد و یک پنجم مدعی شده اند ۵۱ نفر یا بیشتر کاربر فکس در سازمان 
آنها وجود دارد.عجیب تر این که، بیش از یک سوم )۳۷ درصد( از شرکت کنندگان 
در این نظرسنجی، اظهار کردند: انتظار دارند که استفاده از فکس در آینده افزایش 
پیدا کند و ۲۸ درصد هم گفتند استفاده از فکس ادامه پیدا خواهد کرد. تنها ۳۵ درصد 
پیش بینی کردند که استفاده از دستگاههای فکس کاهش پیدا خواهد کرد.به نظر 
می رسد نتایج این نظرسنجی ناشی از این حقیقت است که همه بیش از گذشته، 
اسناد مهم را به صورت دورنگار ارسال و دریافت می کنند. سال گذشته حدود دو 
سوم )۶۴ درصد( اعلام کرد که شمار اسناد مهمی که با فکس دریافت کردند، تغییر 

نکرده یا افزایش پیدا کرده است. در مجموع، یک 
سوم از شرکت کنندگان در این نظرسنجی، هر روز 
اسناد مهم را با فکس ارسال و دریافت می کنند.
تقریبا نیمی از شرکت کنندگان در این نظرسنجی 
)۴۵ درصد(، چنین اسنادی را از طریق ایمیل هایی 
که با کلمه عبور محافظت می شوند، به اشتراک 
می گذارند و ۴۳ درصد از نــرم افزار رمزنگاری 
ایمیل استفاده می کنند. در میان کاربران فکس، 
۳۵ درصد از سیستمهای فکس مبتنی بر استفاده 
می کنند در حالی که ۳۱ درصد از این سیستمها 
به همراه سیستمهای فکس سنتی استفاده می کنند و ۱۵ درصد از دستگاه فکس 

قدیمی استفاده می کنند.
طبق بررسی اسنادی که امروز فکس می شوند، اکثر اسنادی که از طریق فکس 
ارسال می شوند، قراردادها )۵۶ درصد( بوده و پس از آن توافقهای اجاره )۴۴ درصد(، 
حســابهای شرکت )۳۱ درصد(، اسناد حساس تجاری )۲۸ درصد( و اسناد حاوی 
جزییات بانکی حساس )۲۶ درصد( هستند.بر اساس گزارش وب سایت تکِ رادار، 
اسکات ویلسون، نایب رئیس فروش و خدمات eFax در این باره گفت: فکس با 
فراهم کردن امکان ارتباط مطمئن و ارسال اسناد مهم، برای بسیاری از شرکت ها و 

کسب و کارشان مهم مانده است.

با تغییر قیمت اینترنت ثابت و همراه، 
موضوع اختصاص اینترنت رایگان به 
اقشار ضعیف از سوی مسوولان مطرح 
شــد و باید دید بحث ارائه بسته های 
اینترنت برای اقشار کم برخوردار در 
جهت جبران افزایش قیمت، چگونه 

اجرایی خواهد شد.
به گزارش ایســنا، یکــی از وعده های دولت 
سیزدهم تسهیل در کسب وکارهای اینترنتی و 
افزایش سرعت اینترنت بود، به نوعی که رئیس 

جمهور وعده اینترنت رایگان برای اقشار ضعیف و با سرعت بالا را داده بود که 
گیمرها هم از آن لذت ببرند. وزیر ارتباطات هم یکی از برنامه هایش را رساندن 
فیبر نوری به تک تک خانه های مردم، اجرای پروژه فیبر در منزل و سرعت های 

چند گیگی اینترنت اعلام کرد.
از سوی دیگر در ماه های گذشته، اپراتورهای همراه و ثابت، بسته های اینترنتی 
که پیش از این ارائه می شــد را  تغییر دادند. این موضوع  واکنشهایی را هم به  
دنبال داشت، هرچند سازمان تنظیم مقررات اعلام کرد که این تغییر تعرفه ها 
در چارچوب مصوبه قانونی کمیسیون تنظیم مقررات رخ داده و تخلفی صورت 
نگرفته است، از سوی دیگر این تصمیم برای سرمایه گذاری اپراتورها در مسیر 

توسعه ضروری بوده است.
پس از آن صادق عباســی شاهکوه -رئیس 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی- 
اعلام کرد: حجم اســتفاده ۴۰ درصد کاربران 
دیتای موبایل زیر دو گیگابایت است و ما با تاکید 
وزیر ارتباطات به دنبال برنامه ای هستیم که برای 
جبران افزایش قیمت برای اقشار کم برخوردار 
یا کل جامعه بســته هایی را در نظر بگیریم که 
مشکلی از نظر دسترسی عادلانه ایجاد نشود و 
این برنامه، پس از نهایی شدن اعلام می شود. ما 
به عنوان دولت و نهاد ناظر وظیفه داریم امکان دسترسی تمام مردم را به شبکه ای 

با کیفیت و قیمت مناسب فراهم کنیم. 
در شــرایطی که دولت با اصلاح نظام پرداخت یارانه ها در تلاش برای توزیع 
عادلانه یارانه است و در حالی که تغییر قیمت بسته های اینترنتی توسط اپراتورها 
هم در دو ماه گذشته اتفاق افتاده، اکنون خبری به نقل از عیسی زارع پور -وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- منتشــر شده که از تخصیص یارانه اینترنت به 
اقشار ضعیف خبر می دهد و باید دید این برنامه که از پیش از آغاز فعالیت دولت 
سیزدهم مطرح شده بود و تا زمان تغییر بسته های اینترنت ادامه یافته، به چه 

صورت اجرایی خواهد شد.

فناوری ۶۰ ساله ای که حاضر به مردن نیست اختصاص اینترنت  به اقشار کم  درآمد به کجا رسید؟
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